
 

  

Slavnostní 20. Valná hromada ASZ ČR 

Zápis a usnesení 
 

 

Datum konání: 12. června 2018, od 9.00 hod do 13.30 hod. 

Místo konání: Tereziánský dvůr, Hradec Králové 

 

 

1) Prezence delegátů a hostů 

Od 9.00 do 9.30 hod. - prezence delegátů a hostů – viz přílohy: prezenční listiny 

 

2) Zahájení schůze 

Schůze byla zahájena v 9.50 hod.  

J. Štefl (moderátor schůze): Zahájil jednání 20. valné hromady ASZ ČR, přivítal delegáty z 

regionálních ASZ a členských svazů, představil a přivítal přítomné čestné hosty.  

 

VH konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 98 členů Rady bylo podle 

prezenční listiny přítomno 70 členů Rady ASZ ČR s právem hlasovat (tj. region či svaz, 

který zastupovali, měl 10 dní před konáním VH uhrazeno min. 50 % příspěvků na rok 

2018). Účast členů Rady ASZ ČR s právem hlasovat dosáhla 71,4 %. Celkový počet 

zúčastněných členů Rady ASZ ČR byl 82.  

Z maximálního možného počtu 250 delegátů z regionů bylo přítomno 155 a také 21 hostů. 

Účast delegátů dosáhla 62%.  

Schůze byla usnášeníschopná.  

 

Schválení programu schůze a volby pracovních orgánů valné hromady 

J. Štefl: Informoval o návrhu programu schůze – viz pozvánka, která byla rozdána všem 

účastníkům VH u prezence.   

Hlasování: optická většina pro/0 se zdrželo/0 proti 

Návrh programu byl schválen. 

 

Schválený program schůze:  

Prezence delegátů a hostů 

Zahájení schůze: 

Projev předsedy o činnosti za období existence ASZ ČR  

Projev čestného předsedy k roli a významu ASZ ČR 

„20 let ASZ ČR“ – videopřipomínka 

Slovo zakládajících / čestných členů ASZ  - předání pamětních listů 

Vystoupení pozvaných hostů 

Diskuse 

Videopřipomínka z Farmy roku  

Zpráva předsedy Revizní komise ASZ ČR a schválení účetní závěrky za rok 2017 

Usnesení / závěr 

Závěrečné slovo předsedy ASZ ČR 

 



 

  

J. Štefl: Vzhledem k programu je třeba určit návrhovou komisi.  

Protože z pléna nebyl návrh na obsazení těchto komisí, přednesl tyto jmenné návrhy 

předsednictva na složení pracovních orgánů: 

- návrhová komise: Mgr. Ing. Pavel Srna, Jan Staněk, Mgr. Ing. Jaroslav Šebek 

Hlasování: optická většina pro/0 se zdrželo/0 proti  

- zapisovatel: Ing. Veronika Jenikovská 

Hlasování: optická většina pro/0 se zdrželo/0 proti  

- ověřovatelé zápisu: Ing. Květa Mošnová, Ing. Vladimír Tláskal 

Hlasování: optická většina pro/0 se zdrželo/0 proti  

VH schválila uvedené delegáty do pracovních orgánů. 

 

3) Projev předsedy o činnosti za období existence ASZ ČR: 

Josef Stehlík: Seznámil delegáty s činnosti ASZ ČR za období její existence: 

 

Dámy a pánové, vážení hosté, vážení sedláci, 

Scházíme se společně na XX. Valné hromadě Asociace soukromého zemědělství, která je 

věnována kulatému výročí naší organizace. 20 let, které v životě člověka znamenají zcela 

plnohodnotný vstup do života, a v našem případě bych si dovolil tuto analogii přenést do 

vyjádření, že se stáváme tradiční nevládní selskou organizací působící v České republice, 

pokud se tomu již tak dávno fakticky nestalo. V praxi to znamená, že jsme se v naší sféře 

působnosti, která se mimochodem za těch uplynulých dvacet let skutečně vějířovitě 

rozprostřela do mnoha oblastí, staly neopominutelným spolkem téměř na všech úrovních 

působení politického, správního i společenského života, který nás přímo i nepřímo ovlivňuje. 

Připomeňme si, jak začala celá tato naše emancipační snaha, snaha českého sedláka, aby za 

něj a jeho jménem nemluvil někdo, kdo ještě nedávno držel a odmítal vrátit násilně zabraný 

majetek, obhajoval kroky, které byly v přímém rozporu se zájmy nově vzniklých a 

obnovených selských dvorů, nebo bezostyšně relativizoval ústrky a zločiny nedávno 

zborceného režimu a nevadilo mu při tom, že tyto odpornosti říká do tváří lidí, mnohdy přímo 

osobně postižených komunistickou diktaturou. Z pohledu mnoha exponentů a obhájců 

kolektivizační historie převlečené do nového, tzv. tržního a demokratického kabátu, jsme byli 

entitou, která vznikla vlastně omylem a bude jen otázkou krátkého času, kdy tento omyl bude 

stvrzen ukončováním činnosti oněch „bláznů“, co začali opět soukromě hospodařit na své 

půdě a vráceném majetku.  

Tento náhled se začal v druhé půlce 90. let stávat převažující doktrínou vedení Agrární 

komory, která do té doby byla považována a koncipována jako tzv. společná platforma všech 

zemědělců, bez ohledu na způsob jejich hospodaření a vlastnictví. Střet v tomto těžko 

uchopitelném a nesourodém uskupení na sebe nenechal dlouho čekat a rok 1997 se stal 

rokem, kdy tehdejší Sdružení soukromých zemědělců ČR vystoupilo ze sněmovny 

společenstev Agrární komory a vedení Sdružení pod tehdejším předsednictvím Stanislava 

Němce vyzvalo soukromé zemědělce organizované v Agrární  komoře, aby v ní ukončili svá 

individuální členství a pomohli založit svou vlastní společnou organizaci, zaměřenou na 

hájení skutečných potřeb a zájmů nedávno vzniklých a obnovených hospodářství. Stále si 

musíme uvědomovat, v té že době jsme, až na výjimky, které hospodařily i za komunistů 

v počtu jednotlivců, na svých statcích pracovaly a je obnovovaly maximálně pět až šest let a 



 

  

nikdo netušil, co příští roky pod právě vlády se ujímající sociální demokracií pro nás, sedláky, 

přinesou.  

Tak vzniká přípravný výbor pro založení Asociace soukromého zemědělství, ve kterém 

pracují a na vzniku nové organizace se chtějí podílet i další v té době působící organizace jako 

například Svaz vlastníků půdy, Sdružení vlastníků soukromých lesů a další. Na tomto místě 

vzpomenu jenom některá jména lidí, kteří se mnohdy vášnivých debat jak postupovat, vedle 

našich kmenových stálic, Stanislava Němce a Honzy Millera a dalších členů Sdružení 

soukromých zemědělců, zúčastnili, byli to pánové Janda, Novák, Tyl, Kříž, Morávek, 

Záveský, kteří ale, až na Františka Jandu, předsedu později přistoupivšího Svazu vlastníků 

půdy, s námi již na dalším rozvoji Asociace nepokračovali. Také na tomto místě, to je přelom 

roku 1997/98 musím zmínit v té době nové tváře, kterým se myšlenka samostatné selské 

organizace natolik zalíbila, že sami nabídli svoji pomoc při jejím zakládání. Pan Najmr, Váňa, 

Votava, Pospíšil, Bůžek nebo z dam paní Židová, Brodinová či Palyzová. Každý a každá 

z jmenovaných, a samozřejmě i mnozí další, svým důležitým dílem přispěli k tomu, aby se 

nová organizace dostala do povědomí mezi sedláky po regionech a začala žít svým 

spolkovým plnohodnotným životem.   

Důležitým zlomem v chápání Asociace soukromého zemědělství České republiky bylo 

zvolení našeho tehdejšího předsedy Stanislava Němce za poslance dolní komory Parlamentu a 

jeho čtyřleté působení ve sněmovně. Politici díky jeho významnému přispění a osobnímu 

nasazení museli vzít novou, nedávno narozenou organizaci plně na vědomí. Velice intenzivně 

jsme pak vstoupili do tehdejších politických a ekonomických procesů. Vzpomenu námi 

odmítané mléčné a cukerní kvóty, snahy o povinné členství v Agrární komoře, nebo naopak 

naše přispění k novému nastavení tehdejších dotací, které se zatím daří více či méně úspěšně 

držet až do dnešní doby jako příkladné uskutečňování environmentálních služeb.  

Tehdy nám byl velice nápomocen poslanec a předseda zemědělského výboru Míla Kučera. 

Rovněž jsme byli přímo účastni vyjednávání podmínek pro vstup České republiky do 

Evropské unie v oblasti zemědělské politiky a myslím, že naši zástupci nebyli jenom do 

počtu, ale naopak byli důležitými členy týmu. Snažili jsme se v té době uhájit prostor a pozice 

pro soukromé zemědělce a zároveň oslovovat další sedláky s nabídkou členství v naší 

organizaci. Byli jsme jedni z prvních, kdo zvedl opomíjenou otázku utrpení českých sedláků 

v době kolektivizace, a uspořádali jsme sbírku a následně zadali výstavbu památníku obětem 

kolektivizace, který jsme v roce 2004 slavnostně odhalili na Těšnově. Mimo jiné také jako 

memento pro některé tehdejší, ale zřejmě i některé současné či budoucí ministry.   

I díky naší nepřehlédnutelné aktivitě, která byla většinou v protikladu zájmům tehdejšího 

vedení ministerstva zemědělství pod ministrem Fenclem, jsme byli přinuceni opustit kancelář 

na MZe, která byla tak trochu reliktem ještě z dob Kubátových a postarat se sami o sebe i 

v této oblasti. Možná že si to ani neuvědomujeme, ale pro emancipaci našeho fungování byl i 

toto důležitý krok. Krok, na jehož zdárném výsledku má nemalou roli třeba Soňa Procházková 

v počátcích, nebo náš tajemník Jaroslav Šebek v současnosti. Rovněž jsme v té době hledali 

cestu, jak dát veřejnosti i kolegům sedlákům, starostům venkovských obcí najevo, že sedlák a 

jeho rodina je něco jiného než se snaží zobrazit naši oponenti a vznikla myšlenka na 

organizování a vyhlašování soutěže Farma roku. Určitě si vzpomenete na první vyhlašování 

vítězů na Valné hromadě v Jihlavě, v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, nebo na farmě 

v jižních Čechách u pana Basíka.   



 

  

Dalším zlomovým obdobím pro Asociaci soukromého zemědělství byla účast pravicových 

stran na obsazení postů ministra zemědělství. Tehdy jsme například i díky Michalovi 

Pospíšilovi, našemu tehdejšímu tajemníkovi a prvnímu šéfporadci ministryně zemědělství 

Mileny Vicenové, byli připraveni nabídnout téměř kompletní servis pro nové nastavení a 

uplatňování domácí zemědělské politiky. Politiky vycházející z principu důležitosti 

soukromého vlastnictví, nenahraditelnosti role sedláka na venkově z pohledu komplexního 

řešení přetrvávajících rezidují minulosti, politiky snižování byrokratické zátěže a 

paternalismu státu, rovného a hlavně umožněného přístupu i menších sedláků k novým 

dotačním titulům realizovaných v Programu rozvoje venkova, jako je generační výměna nebo 

rozšiřování podnikatelských aktivit na venkově i do jiných oblastí. V té době se také začaly 

postupně realizovat myšlenky, které jsme již několik let propagovali jak mezi selskou 

veřejností, tak mezi politiky. Prosadili jsme myšlenku zpracování produkce a prodeje přímo 

na farmě, důležitost pozemkových úprav a vlastně jejich resuscitaci z umělé agonie, do které 

byly dotlačeny lobbingem družstevníků. Pomohli jsme výrazně prolomit nedůvěru k zavedení 

domácích porážek skotu, prodeje na farmářských trzích nebo institucionalizovat nekonečný 

boj s přebujelou administrativou v podobě Antibyrokratické komise MZe. Tím jsme mimo 

jiné o několik let předběhli snahu Vlády České republiky a její emisaři se na jednání tohoto 

poradního orgánu jezdí učit, jak postupovat při ustanovení podobných komisí v rámci jiných 

resortů.  

Asociace soukromého zemědělství po celou dobu aktivně podporovala restituce církevního 

majetku a při této příležitosti navázala velice úzké vazby především s 

vedením římskokatolické církve. Věnovali jsme se aktivně ze své pozice možnostem změnit 

daňový systém pro příznivější předávání našich podniků na potomky, nebo zplnohodnocení 

vlastnických práv po splacení státní půdy. Obojí se nám podařilo a dodnes mohou tyto výhody 

naši členové, a samozřejmě nejen oni, využívat. Rozšířili jsme způsob prezentace práce našich 

členů formou Farmářských a později Selských slavností, což se ukázalo jako velmi zajímavý 

a především žádaný fenomén, jenž autenticky může nabídnout pouze skutečné a 

nemarkýrované selské hospodářství. Začali jsme politicky i věcně jednat s dalšími 

ministerstvy a vládními institucemi, stali jsme se partnery dalších nevládních organizací 

působících v prostoru venkova, kde se jasně ukazuje naše schopnost moderovat a společně 

hledat vhodná řešení pro zúčastněné strany.  

Toto někdy až téměř živelné rozšíření našeho působení s sebou přineslo také další nároky na 

fungování a rozměr naší centrální kanceláře, ale rovněž také zájem dalších organizací a 

spolků o vstup do Asociace soukromého zemědělství. Ať již to byly organizace, které opustily 

Agrární komoru z důvodu zcela zjevného nereprezentování jejich zájmů jako je Svaz 

chovatelů ovcí a koz nebo Asociace svazů chovatelů koní či mezitím nově vzniklé organizace 

reagující na potřeby nových hospodářských iniciativ jako Asociace farmových chovů 

jelenovitých, nebo v neposlední řadě oprášení původního projektu účasti Svazu vlastníků 

půdy České republiky v roce 2010. V tomto roce také ukončil své dvanáctileté předsednictví 

Stanislav Němec a byl na témže valné hromadě zvolen čestným předsedou Asociace 

soukromého zemědělství ČR. Předsedou ASZ ČR jsem byl v tomtéž roce zvolen já a nebudu 

teď na odlehčení říkat, po vzoru mafiánských bossů z filmu Někdo to rád horké… „že jste 

dobře zvolili…“, a jen připomenu, že se převalilo již moje třetí volební období do své 

poslední třetiny a že budu tedy apelovat na předsednictvo, abychom společně hledali nového 

vyzyvatele pro příští volební sněm a následné funkční období.     



 

  

V současné době máme jako celostátní zastřešující organizace 41 regionálních členských 

organizací a osm profesních svazů s celorepublikovou působností. Vedle těch, co jsem již 

jmenoval, je to Asociace myslivosti, Vinařská asociace, Pracovní společnost nástavkových 

včelařů nebo Sbor Selských jízd. Pod naším jménem potom v bruselských institucích a 

evropských svazech vystupuje Český svaz chovatelů masného skotu. Jako organizace jsme 

pak dlouhodobě členy Copy-Cogecy a také organizace ELO (Evropského svazu vlastníků 

půdy). Dlouhodobě spolupracujeme s mnoha státními i nevládními institucemi a jen 

připomenu, že například informace a ekonomická data, mnohdy velice důležitá pro naše 

rozhodování, jsme získávali z dříve VÚZE při patronaci pánů Krause, tehdejšího ředitele, a 

Tomáše Douchy, dovolím si říci - našeho dlouholetého kamaráda. Ale postupem doby se 

k těmto aktivitám přidalo například memorandum s Agenturou ochrany přírody a životního 

prostředí, memorandum s Čezem ale i mnoha jinými vládními a nevládními organizacemi 

jako je SPOV, SVOL, SMO a další. 

Jako selská organizace jsme nemohli ignorovat výzvy mezinárodních institucí, které se 

věnovaly vyhlašování důležitých společenských a ekonomických témat jako propagaci jejich 

systémových řešení. Byl to například Rok půdy, Rok vody, Rok rodinných farem a 

v neposlední řadě nově OSN vyhlášené Desetiletí rodinných farem. Naše postoje, které 

v těchto otázkách dlouhodobě a velice konzistentně prosazujeme, jsme zakotvili například ve 

Farmářském, a já teď při této příležitosti bych možná navrhnul změnu názvosloví - Selském 

desateru. Ke jmenovaným výzvám a řešení problémů pořádáme desítky seminářů a školení, 

včetně seminářů s mezinárodní účastí.    

Dámy a pánové, to je jen velmi stručný výčet kroků a činnosti naší organizace - Asociace 

soukromého zemědělství ČR, a jen nepatrný výčet lidí, z těch stovek, možná tisícovek 

nejmenovaných, především členů našich regionů, kteří pomáhali a pomáhají Asociaci být tou 

organizací, která hájí to, co si dala do vínku v době svého vzniku před dvaceti lety. Lidí a 

kamarádů, z nichž mnozí už nejsou mezi námi, kolegů, kteří mezi tím již svá hospodářství 

předali svým dětem, pro které je ale Asociace soukromého zemědělství pořád jejich 

organizací. Stavovskou, selskou organizací se vším, co k tomu patří. Organizací, která je 

stabilní ve svých názorech, organizací, která je čitelná a předvídatelná konzervativní síla, 

organizací, která má jasné představy, jaký by měl český venkov, jako součást evropského 

vývoje a tradice, být. Za těch uplynulých dvacet let jsme, myslím, udělali a podařilo se nám 

iniciovat spousty kroků k tomu, aby nezůstalo jen u slov a aby se naše vize a představy 

alespoň v mnoha případech reálně zhmotnily a mohly se uvést do praktického života.  

Na závěr mi dovolte poděkovat ve svém projevu ještě, dovolím si říci, dvěma 

nejvýznamnějším lidem (nestorům), bez jejichž nasazení a jejich vlastní osobní iniciativy by 

naše organizace nebyla tím, čím je dnes. Čestnému předsedovi Stanislavu Němcovi a naší 

trochu tak šedé eminenci Janu Millerovi. Oni byli tou bezesporu nejvýznamnější hybnou silou 

před dvaceti lety a tou zůstávají, možná v trochu jiné podobě než tehdy, i dneska.           

                                                     

4) Projev čestného předsedy k roli a významu ASZ ČR 

S. Němec: 

Vážení kolegové sedláci, vážení hosté, dámy a pánové, milí přátelé, 



 

  

připadl mi úkol, abych zhodnotil roli a význam naší asociace za dvacet let její existence. No, 

upřímně řečeno, nevím, jestli tento úkol bezezbytku splním. Nebudu totiž říkat, jak je naše 

organizace významná, respektovaná, autentická, nezastupitelná, funkční, odborně zdatná a 

vůbec skvělá. A to z jednoho prostého důvodu -  to všichni víme. O čem naopak mluvit chci, 

je to, co si možná ani neuvědomujeme nebo nemáme čas a někdy možná ani odvahu si 

uvědomit, nebo to bereme jako samozřejmost.  

Zkusme se tedy o naší organizaci i o nás, českých sedlácích samých, společně trochu 

zamyslet, položit si několik, možná i dost osobních otázek a společně na ně hledat odpovědi. 

Ony otázky by mohly znít třeba takto: 

- Proč vůbec tato organizace vznikla?  

- Jak to, že funguje už 20 let? 

- Co mi přinesla a přináší?  

- Co jí dávám a co jí mám dát, aby mohla dále fungovat a rozvíjet se? 

- Má na to šanci? 

Otázka první – proč asociace vznikla? 

Odpověď by se možná dala odbýt větou, že soukromí zemědělci potřebovali organizaci, která 

bude hájit jejich zájmy. To jistě důvod byl, ale zdaleka ne jediný a možná ani ne ten 

nejpodstatnější.  

Na to, abychom prosazovali vyšší dotace nebo změny zákonů, by nám třeba mohla stačit i 

Agrární komora. Jenže my jsme chtěli a potřebovali víc. My jsme chtěli a potřebovali být 

mezi sobě rovnými, mezi svobodnými lidmi, kteří se rozhodli vzít svůj osud do svých rukou, 

mezi lidmi, kteří nepovažují rodové tradice a odkaz svých předků za fráze a starou veteš, ale 

kteří na tomto odkazu přímo fyzicky staví své životy i živo – bytí. Mezi lidmi, kteří se 

nezabývají pouhým zemědělstvím, ale sedlačinou a tu nechápou jako pouhou obživu, ale jako 

styl života. Mezi lidmi, kteří neberou venkov jako bydliště, ale jako domov, mezi lidmi kteří 

jsou autenticky konzervativní, ale zároveň otevření modernímu životu se všemi jeho novými 

technologiemi a poznatky. Mezi hrdými a svobodnými občany, kteří jsou velmi citliví na 

jakékoliv omezování svobody ve společnosti, kteří nemohou ani cítit všechny bolševiky a 

jejich pohrobky a dovedou to dát nahlas najevo. Mezi lidmi pracovitými, šikovnými a 

vynalézavými, kteří se nebojí žádné práce, protože vědí, že ji dělají nejen pro sebe, ale i pro 

své potomky a potažmo své okolí a kteří od státu chtějí hlavně to, aby jim co nejméně 



 

  

zasahoval do života. Mezi lidmi, kteří jsou schopni se společně pobavit a udělat si legraci i 

sami ze sebe. Zkrátka - mezi sedláky. A možná už pro to slovo „sedlák“, které se nejdříve 

komunisté svou propagandou pokusili zcela zničit a které se pak jejich novodobí 

pokračovatelé pokusili ukrást a označovali se jím sami. 

To jsou podle mě ony hlavní důvody, ze kterých naše asociace vznikla a které ji vdechly nejen 

počáteční energii a vitalitu, ale které přímo tvoří její DNA a poskytují energii, bez které by 

nemohla fungovat.  

A tím se dostáváme k druhé otázce – jak to že, Asociace funguje už 20 let, když řada dalších 

nevládních organizací dávno zašla na úbytě?  Když pominu takové drobnosti, jako že máme 

skvělého tajemníka i kancelář a výkonného předsedu, tak je to právě proto, že zcela spontánně 

a přirozeně vycházíme právě z oněch zásad a principů, z oné asociační DNA, o které jsem 

mluvil před chvílí. Známá myšlenka T. G. Masaryka, že státy jsou udržovány idejemi, na 

kterých vznikly, se dá stoprocentně použít i na naši organizaci. Dokud bude všechna naše 

činnost vycházet právě z našich obecných zásad a principů, dokud budeme své jednotlivé 

kroky právě těmito principy poměřovat, potud to bude naše Asociace. Zdá se mi ale, že 

v poslední době se od tohoto základního postulátu chvílemi trochu odkláníme, utápíme se 

v nekonečných debatách o krátkodechých pseudoproblémech okolo dotací, změnách 

paragrafů či koeficientech pro to či ono. Nenechme se prosím pod vějičkou státního dobra pro 

tu či onu skupinu nejenom rozeštvat mezi sebou, ale zejména připravit o svou vlastní 

podnikatelskou i lidskou svobodu. Tento trend je v poslední době nejenom naprosto zřetelný, 

ale podle mého názoru také velmi nebezpečný. Nenechme se opít politickým rohlíkem 

všeobecného dobra, ani ukolíbat úřednickými pohádkami o moudrém státu, který za nás 

vyřeší sucho, mokro, mrazy i ceny, jen když mu za to odevzdáme kousek svobody svého 

rozhodování a své hrdosti. Je to možná pohodlné a na první pohled jednoduché, ale je to něco, 

co nás vrací tam, kde já osobně, a vím, že ani drtivá většina z vás, být už nikdy nechce. A 

Asociace je silným nástrojem, jak dát důrazně najevo, že český sedlák není ani majetkem 

státu ani jeho zaměstnancem ani podřízeným úředníků či politiků, přestože se k nám tak jejich 

nemalá část dlouhodobě a systematicky chová. Čest výjimkám, z nichž některé jsou i dnes 

tady s námi. Jestliže tedy Asociace funguje už dvě desetiletí, není to náhoda, ale mimo jiné 

právě odraz toho, že se vždy držela své „DNA“, že se nebála prezentovat naše, leckdy pro 

někoho možná ostré názory, že se nikdy nehrbila před žádným politikem z žádné strany. A 

mohli jsme si to dovolit vždy zejména proto, že tyto vnější postoje přirozeně vycházejí 

z názorů jednotlivých členů a protože naše organizace nemá žádné placené bafuňáře, ale 

všichni jsme stejní sedláci, kteří prostřednictvím Asociace mluví sami za sebe.   

Položím-li si otázku třetí, tedy co mi Asociace přinesla a přináší, dostávám se už do navýsost 

osobní roviny. Odpověď na tuto otázku bude u každého z nás přirozeně trochu jiná, i když 

v mnohém podobná. Mám-li odpovědět sám za sebe, nebudu se zabývat věcmi, jako je 



 

  

například prosazování našich zájmů na různých úrovních či ovlivňování zákonů ve prospěch 

sedláků, možnostmi získávat informace nebo se s Asociací podívat na farmy po celém světě. 

Pro mě to nejdůležitější, co mi Asociace dala, je totiž přátelství. Přátelství v širokém okruhu 

sedláků z celé republiky, se kterými se třeba ani neznáme jménem, ale se kterými se 

potkáváme na různých asociačních akcích a se kterými si máme vždy co říci. Přátelství 

s lidmi, kteří se stali neoddělitelnou součástí mého života i života mé rodiny – jména jako 

Janové Váňa a Votava, Josef Stehlík, Jaroslavové Bačina a Šebek, ale i Václav Perník, 

Stanislav Bůžek či Josef Masařík a další mi přinesla něco, co mi žádné dotace nenahradí. A 

samozřejmě přátelství nejcennější – přátelství s Honzou Millerem. To považuji za jednu 

z největších hodnot ve svém životě a stoprocentně vím, že bez Asociace by nikdy nevzniklo a 

nerozvinulo se. 

A opět jsme u oněch společně sdílených hodnot, společného pohledu na svět i na život, které 

tvoří nejen tyto osobní vztahy, ale i Asociaci jako celek. A abych nebyl příliš sentimentální, 

musím samozřejmě zmínit i to, že ke zmíněným přátelstvím patří také schopnost pořádně se 

pohádat, kterou, pokud jde o zájmy Asociace, uplatňujeme poměrně často a intenzivně. 

Nezasvěcený pozorovatel by si možná leckdy řekl, že už spolu do smrti nemůžeme promluvit, 

ale já považuji tuhle schopnost se pohádat o věc, ale pak táhnout za jeden provaz a zůstat 

přáteli, za velmi důležitou devizu, která v Asociaci panuje.  

Čtvrtou otázkou, pokud si ještě vzpomenete, byla otázka, co Asociaci dávám a co jí mám dát, 

aby mohla dále fungovat a rozvíjet se. I zde jsme samozřejmě opět v ryze osobní rovině a 

odpověď tedy musíme hledat každý individuálně. Já sám za sebe musím upřímně říci, že 

v poslední době již Asociaci mnoho času ani energie nedávám. Budiž mi omluvou, že jsem 

tak činil dlouhou řadu let a že jisté opotřebení materiálu je přirozené a výměna opotřebených 

součástek nutná a správná.  

V Asociaci a jejím Klubu mladých farmářů dnes však začíná působit můj syn a doufám, že 

bude jedním z mladých vzdělaných sedláků, který naši organizaci přinese novou energii, 

nápady i odbornost. To je totiž to nejdůležitější, co bychom všichni, pokud jsme o potřebnosti 

a účelnosti naší selské organizace přesvědčeni, měli udělat: kromě své aktivity a iniciativy 

přivést do Asociace mladé sedláky, kteří si ji budou utvářet podle svých představ a potřeb.  

Je to totiž také jeden z předpokladů, abychom mohli kladně odpovědět na otázku poslední, 

tedy jestli má naše organizace šanci se dále rozvíjet a fungovat. Jsem přesvědčen a vím, že 

naše Asociace tuto šanci má. Nesmíme ale zapomenout na ony důvody, proč jsme se před 

dvaceti lety dali dohromady. Nenechme se rozdělit nikým z vnějšku, ani sliby vyšších dotací 

pro malé či velké, pro hory či nížiny, mladé či staré. Nezapomeňme, že dělicí linie nevede po 

ose velký – malý, ale sedlák – kolektivní zemědělec. To je totiž také do určité míry hranice 

naší občanské svobody. 



 

  

Šance pro Asociaci je šancí nejen pro nás, její členy, ale i pro české zemědělství a venkov. 

Hlas Asociace soukromého zemědělství musí zaznívat nejen u nás, ale i v Evropské unii. Je to 

hlas rozumu i srdce, hlas generačních zkušeností i moderních znalostí, hlas přirozeného 

vztahu k přírodě a půdě, hlas živého venkova a neokázalého vlastenectví. Hlas českého 

sedláka. 

5) „20 let ASZ ČR“ - videopřipomínka   

Promítání sestřihu videa z akcí ASZ ČR za uplynulých 20 let. 

 

6) Slovo zakládajících / čestných členů ASZ  - předání pamětních listů 

J. Stehlík, S. Němec: 

Jménem všech členů ASZ ČR je nutné poděkovat jmenovitě také zakládajícím členům ASZ, 

kteří se významně zasadili o vznik organizace a rozvoj její činnosti zejména v jejím počátku. 

 

Předání pamětních listů přítomným členům: 

Ing. Jan Váňa, CSc. - zakládající člen ASZ ČR, bývalý předseda ASZ Kroměříž, bývalý 

místopředseda ASZ ČR 

Ing. Jan Votava - bývalý předseda ASZ Havlíčkův Brod a bývalý místopředseda ASZ ČR 

Jan Javůrek – zakládající člen a místopředseda ASZ Jindřichův Hradec 

Mgr. Eliška Malíková – spoluzakladatelka ASZ na Moravě, místopředsedkyně ASZ Přerov 

Jan Horák, st. – spoluzakladatel ASZ na severní Moravě, bývalý předseda ASZ Nový Jičín, 

současný člen Revizní komise ASZ ČR 

Ing. Václav Perník, ml. – předseda ASZ Český Krumlov, bývalý místopředseda ASZ ČR 

 

Pamětní listy budou prostřednictvím regionálních zástupců předány také nepřítomným 

členům: 

Jan Kadlec – předseda ASZ Prostějov, bývalý místopředseda ASZ ČR 

Ing. Jaroslav Bačina – dlouholetý předseda Hlavní komoditní rady ASZ ČR, člen  ASZ 

Praha východ, západ 

Ing. Michal Pospíšil, CSc. – bývalý zahraniční tajemník ASZ ČR 

Ing. Stanislav Najmr – bývalý předseda ASZ Litoměřice 

Ing. Soňa Procházková – bývalá ředitelka kanceláře ASZ ČR 

Ing. Anežka Chocholáčová – spoluzakladatelka ASZ Hodonín 

 

J. Váňa: Jménem všech oceněných poděkoval za předání pamětních listů. Vyjádřil podporu 

aktuálním aktivitám a činnosti ASZ ČR.  

 

J. Stehlík: Připomněl také zakládající členy ASZ ČR, kteří již zemřeli, a vyzval k držení 

minuty ticha. 

 

 

 

 

 

 



 

  

 

Přestávka 11:00 – 11:25 hod.  

 

7) Vystoupení pozvaných hostů 

M. Vicenová, bývalá ministryně zemědělství: Poděkovala za pozvání a za to, že ASZ stále 

připomíná to, co se dělo po roce 1948. Je velmi ráda, když si může opět připomenout, co 

sedláci vybudovali po revoluci ve srovnáním s tím, co se dělo v historii.  

Děkuje, že ASZ dává naději do budoucna a dělá venkov takovým, jaký si jej přeje mít. 

 

V. Vrecionová, předsedkyně SPOV, poslankyně: Pozdravila delegáty za ODS a SPOV. 

Vyjádřila obdiv za to, co sedláci dokázali i přes to, že rodinné farmy nejsou pro stát prioritou. 

Je škoda, že stát preferuje průmyslové zemědělství. 

 

P. Bělobrádek, předseda KDU-ČSL, poslanec: Je důležité, aby zazníval i odlišný názor, než je 

oficiální politika. Je ale nutno nežít jen ze sentimentu, ale dívat se do budoucna. Výhodou 

rodinných farem je, že mají kontinuitu, protože je nutné se stále posouvat dál.  

 

M. Kalousek, poslanec: Když Agrární komoru obsadili komunisti, tak najednou nebyl nikdo, 

kdo by zastupoval sedláky, proto vznikla ASZ a za 20 let odvedla obrovský kus práce. Vždy 

ho těší, že se mu podařilo s ASZ prosadit osvobození od daně při převodu farem v rámci 

rodiny Poděkoval za inspiraci a spolupráci. Současná vláda asi nebude nakloněna sedlákům, 

ale o to důležitější je, aby jejich hlas byl častěji slyšet, proto nabízí, že rád kdykoliv podpoří 

jejich náměty a přenese je na politickou půdu. 

 

I. Fuksa, bývalý ministr zemědělství: Poděkoval za pozvání. Rád vzpomíná na dobu, kdy byl 

ministrem zemědělství. Je vděčný M. Vicenové, která ho v začátcích podpořila a radila mu, a 

také J. Stehlíkovi a P. Havlovi, kteří jej vybavili odbornými argumenty. Díky tomu, že za ním 

stáli jednotně zemědělci, podařilo se v rámci EU vytvořit koalici a prosadit některé věci.  

ASZ je vzorem pro svobodné a pracovité lidi, kteří chtějí být svým pánem a nebojí se říkat 

svůj názor.  

 

H. Fajmon, bývalý europoslanec: Poděkoval za pozvání i dosavadní spolupráci. Český sedlák 

je velmi závislý na politice, proto je potřeba, aby byl slyšet hlas sedláků, a to i na evropské 

úrovni. Je nutno si uvědomit, že fungujeme na jednotném zemědělském trhu, podmínky 

musejí být stanoveny férově. A u nás bohužel došlo k tomu, že velké firmy získaly na trhu 

silnou pozici. Tomu je potřeba udělat konec a je zajímavé vidět, že si toho všimla i Evropská 

komise, která nechce podporovat průmyslové velkopodniky. Věří, že se to podaří a že 

hospodářská soutěž bude férovější, než je tomu dosud.  

 

J. Vítek, bývalý ředitel SPÚ: Poděkoval za pozvání a za dosavadní spolupráci. Poprosil, aby se 

ASZ nenechala otrávit. Nelze zastínit tradici a práci předků. Osobně poděkoval tajemníkovi J. 

Šebkovi. 

 

 

 



 

  

F. Kučera, předseda SVOL: Poděkoval za pozvání. SVOL s ASZ dlouhodobě spolupracuje na 

tématech myslivost a lesnictví. SVOL jedná o připojení kolektivního člena – církevní lesy. Na 

SVOL je vyvíjen tlak, aby se stala členem AK, což odmítá. Zmínil problém kůrovcové 

kalamity, SVOL dlouhodobě žádal stát, aby činil opatření proti kůrovci, dlouho ale 

neproběhla žádná opatření a současná situace je toho důsledkem.  

 

J. Bezdíček, místopředseda SMO: Poděkoval za pozvání a vyřizuje pozdravy také od předsedy 

SMO F. Lukla. Jsou rádi, že SMO má s ASZ společné memorandum a společně prosazují 

naše zájmy. Starostové si váží práce soukromých zemědělců, sedláci významně ovlivňují 

život v obcích.  

 

T. Czernin, senátor: Je mezi sedláky rád, protože i jej živí pole, rybníky a lesy. Zemědělce, 

lesníky a rybáře spojuje mnoho společných témat. V posledním období je hlavním tématem 

sucho. Bohužel tématem jsou i dotace, ačkoliv by se mnozí z nás bez nich rádi obešli. Jako 

největší problém vidí, jak se u nás zachází s půdou a krajinou. Požádal o další spolupráci na 

společných tématech. 

 

J. Karahuta, Hnutí SME Rodina: Poděkoval za pozvání i nedávno zahájenou spolupráci. 

Uzavřené memorandum mezi ASZ a Hnutím SME Rodina je pro ně příslibem toho, že se 

zkušenosti ASZ přenesou i na Slovensko. Chtějí spolupracovat na legislativě, podnětech k 

organizaci státní správy (ABK), zavést institucionální zodpovědnost. Na Slovensku 

v zemědělství bohužel kvete korupce a rozkrádání veřejných prostředků. Agrobaroni potlačují 

menší rodinné farmy. Farmáři nejsou schopni se domoci práva a obracejí se proto na Brusel. 

Farmáři připravují blokádu v Bratislavě, aby se domohli práva. Mrzí ho, že hovoří negativně, 

ale zemědělství je na Slovensku skutečně resort třetí kategorie. Byl by velmi rád, kdyby se 

dožil toho, že na Slovensku bude podobná organizace fungovat 20 let jako ASZ.  

 

Promítnutí videozdravic od Petra Fialy, Petra Gandaloviče, Petra Bendla, Pavla Teličky. 

 

I. Hrbek, ředitel odboru zemědělské statistiky ČSÚ: Poděkoval za pozvání a v průběhu stručné 

prezentace demonstroval strukturální změny v zemědělství. Daří se rozšiřovat podíl 

soukromých zemědělců, sedláků na zemědělství, a to jak pokud se týče počtu, tak výměry 

půdy. Informoval o vydané publikaci Historie a zemědělská statistika. 

 

T. Daňková, bývalá poradkyně premiéra Sobotky: Chce se nadále věnovat vodě v krajině, 

krajinným prvkům, agroturistice, prodeji ze dvora – společná témata s ASZ. Je zastáncem 

toho, aby právnická osoba s polovinou podílu v majetku mladého člověka byla považována za 

mladého zemědělce.  

 

J. Urban, historik Ústavu pro studium totalitních režimů: Zmínil stále nedokončený proces 

transformací a restitucí. Vede kroužek studentů soudobých dějin. ASZ reprezentuje obrodu 

selského stavu, popřál jí mnoho zdaru a poděkoval jí za generaci mladších historiků, pro které 

nejsou sedláci pouhou historií. 

 

 



 

  

8) Diskuse  

 

Š. Marák: Připomněl vznik a činnost Klubu mladých farmářů. Mladí si cení práce ASZ a 

chtějí pokračovat v tradici. Děkuje ASZ za podporu. 

J. Šebek: Poděkoval všem členům. Práce ASZ je opřena o jednotlivé členy v regionech. Vliv, 

který má ASZ už nyní poměrně velký, je opřen právě o mravenčí a dlouholetou práci 

jednotlivců v regionech. Je rád, že je členských spolků tolik a stále přibývají.  

Poděkoval kanceláři za její práci. 

Dále poděkoval konkrétním lidem, jejichž práce a názorů si velmi váží – J. Stehlík, J. Váňa, 

S. Němec a samozřejmě J. Šebek st., který ho do ASZ přivedl.  

V. Sláma: Poděkoval ASZ za boj za zastropování přímých plateb.  

D. Pitek: Je rád, že vstoupil do ASZ. Myslí si, že sedlákům hodně pomáhá ve vztahu se státní 

správou. Připomněl program Pestrá krajina, který může velmi pomoci dostat do podvědomí 

veřejnosti problémy v krajině. Veřejnost to už začíná vnímat a rozdíl mezi sedláky a velkými 

podniky začíná být skutečně markantní.  

J. Frühbauer: Je potřeba, aby výstupy práce ÚSTR byly více vidět ve školství, zejména 

základním, kde často výuka dějin končí rokem 1948.  

S. Němec: O to se právě ASZ snaží na všech akcích, protože stát to zanedbává.  

L. Miler: Poděkoval všem, kteří ze začátku objížděli okresy a pomáhali zakládat regionální 

ASZ stejně tak jako těm, kteří na okresech rozjížděli činnost jednotlivých regionů ASZ 

v začátcích. 

J. Štefl: Celý úspěch ASZ stojí na práci v regionech. 

K. Mošnová: Poděkovala za ASZ Pelhřimov kanceláři a hlavně J. Šebkovi.  

J. Král: Cení si práce ASZ a apeluje, aby se rozvíjela i hospodářská činnost pro členy. 

Zároveň se domnívá, že ASZ by neměla přistupovat na slovo „kolektivizace“, jak se všude 

jako zavedený pojem uvádí. Jde o eufemismus, neboť ve skutečnosti šlo o zničení rodin a 

rozvrácení venkova a rozkradení majetku. 

   

9) Videopřipomínka z Farmy roku  

Promítání videosestřihu ze scének na vyhlášení Farmy roku. 

 

10) Zpráva předsedy Revizní komise ASZ ČR a schválení účetní závěrky za rok 2017 

J. Petr: Přednesl zprávu Revizní komise.  

Revizní komise ASZ ČR pracovala v novém složení zvoleném na minulé Valné hromadě ASZ 

ČR: Ing. Jiří PETR – předseda, Zdeněk Šplíchal – místopředseda, Jiří Kejkrt, Jan Horák a 

Jaroslav Šebek st.. Revizní komise se sešla od minulé Valné hromady ASZ ČR celkem třikrát. 

Revizní komise ASZ ČR zjistila, že usnesení se plní ve všech bodech a je v různých stupních 

rozpracovanosti v rámci možností Předsednictva ASZ ČR a kanceláře ASZ ČR. Všichni 

členové nového předsednictva mají účast větší než 50 % a všechna zasedání byla 

usnášeníschopná. 

Informoval o stavu plateb členských příspěvků a o stavu finančních prostředků. 

Revizní komise doporučuje schválit účetní závěrku. 

Hlasování: optická většina pro/ 0 proti/ 0 se zdržel 

VH schválila účetní závěrku za rok 2017. 



 

  

 

11) Usnesení / závěr 

J. Šebek: za návrhovou komisi seznámil delegáty s návrhem usnesení.  

 

Hlasování: optická většina pro/ 0 proti/ 0 se zdržel 

VH schválila předložené návrhy na usnesení. (Přehled všech usnesení je v příloze zápisu). 

 

12) Závěrečné slovo předsedy ASZ ČR 

J. Stehlík: Pronesl závěrečné slovo slavnostní valné hromady, která měla zejména 

připomenout činnost ASZ ČR. Další akce, která připomene 20 let ASZ ČR budou dožínky.  

Popřál úspěšné žně. Poděkoval za účast a aktivitu delegátů a v 13.50 hod. ukončil 20. valnou 

hromadu ASZ ČR. 

 

Zapsala: Ing. Veronika Jenikovská 

Zápis ověřili: Ing. V. Tláskal, Ing. Květa Mošnová 

 

V Hradci Králové, dne 12. 6. 2018 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

  

 

 

Příloha k zápisu 20. VH ASZ ČR: 

Přehled usnesení  

20. Valné hromady ASZ ČR konané dne 12. 6. 2018 v Hradci Králové 

 

I. Valná hromada 

 

1)   konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 98 členů Rady ASZ ČR bylo 

podle prezenční listiny přítomno 70 členů Rady s právem hlasovat. (tj. region či 

svaz, který zastupovali, měl 10 dní před konáním VH uhrazeno min. 50 % 

příspěvků na rok 2018). Účast hlasujících členů Rady dosáhla 71,4 %.   

 

Z maximálního možného počtu 250 delegátů z regionů bylo přítomno 155 a celkem 

21 hostů. Účast delegátů dosáhla 62 %.   

Schůze byla usnášeníschopná.  

 

- schválila návrh programu jednání dle aktualizované pozvánky,  

- schválila personální složení návrhové komise: Mgr. Ing. Pavel Srna, Mgr. Ing. 

Jaroslav Šebek a Jan Staněk 

- schválila Ing. Veroniku Jenikovskou jako zapisovatele,  

- jako ověřovatele zápisu schválila Ing. Květu Mošnovou a Ing. Vladimíra Tláskala; 

 

2) vzala na vědomí zprávu o činnosti ASZ ČR za uplynulých 20 let existence ASZ 

ČR přednesenou předsedou ASZ ČR Ing. Josefem Stehlíkem; 

3) vzala na vědomí zprávu o roli a významu ASZ ČR přednesenou čestným 

předsedou ASZ ČR Ing. Stanislavem Němcem, MBA; 

4) vzala na vědomí vystoupení přítomných hostů a ocenila významné členy 

Pamětním listem ASZ ČR 

5)   schválila zprávu Revizní komise ASZ ČR za minulé období přednesenou 

předsedou Revizní komise Ing. Jiřím Petrem a účetní uzávěrku za rok 2017; 

6)   schválila přijetí Pracovní společnosti nástavkových včelařů za člena ASZ ČR za 

podmínek dojednaných Radou ASZ ČR ve dnech 8. - 9. 3. 2018.  

  

II.  Valná hromada konstatovala, že ASZ ČR 

1) vznikla a po celou dobu své existence stavěla a staví na obecných principech 

respektování svobody, odpovědnosti, úsilí a individuality každého člověka, na 

respektu k vlastnickému právu a zachovávání demokratického přístupu a 

spolupráce (nejen) mezi sedláky; 

 



 

  

2) úspěšně využívá uvedené základní postoje a myšlenky jako opěrné body při 

zdolávání vnitřních i vnějších problémů, kterým musela v uplynulých 20 letech 

svého fungování čelit; 

 

3) zůstává hrdou organizací, která slouží svým jednotlivým členům a zároveň 

respektuje obecné hodnoty celého sdružení právnických osob, jež aktuálně čítá 

více než 7,5 tisíce fyzických osob i právnických subjektů v celkem 49 profesních 

organizacích. Současně má ambici zastupovat širokou veřejnost a otevírat další 

témata spojená nejen se zemědělstvím, ale také se svobodným, důstojným a 

perspektivním životem ve venkovském prostoru - zejména pokud jde o 

respektování svobodné podnikání s omezenými zásahy ze strany státu a obecnou 

podpora soukromému zemědělství postaveném zejména na rodinném modelu 

hospodaření a života na venkově; 

 

4) se znepokojením sleduje současnou politickou krizi, dlouhodobé postoje 

prezidenta republiky a systém vlády bez důvěry PS Parlamentu ČR, které jsou 

v rozporu s obecnými demokratickými i mravními zásadami, které ASZ ČR 

podporuje a kterými se snaží sama řídit,  

 

5) nesouhlasí se současným postojem ministerstva zemědělství vůči aktuálním 

návrhům budoucí Společné zemědělské politiky, kterou ASZ ČR považuje za 

jednu z šancí pro další posílení selského stavu v České republice; 

 

III. Valná hromada ASZ ČR ukládá Radě / Předsednictvu / Hlavní kanceláři, aby 

 

6) pokračovala v prosazování dlouhodobých cílů a priorit ASZ ČR vyjádřených 

kupříkladu v Desateru ASZ ČR vydaném v roce 2017. 

 

V Hradci Králové, 12. 6. 2018 

 

 


